

Considering that the Committee on Administrative Unions might, as an additional task, make this special study and report to the Council thereon,

*Resolves* as follows:

The Committee on Administrative Unions shall, exceptionally and in addition to its regular duties, make a study of the relations between France and the Territories under French trusteeship, as defined by French laws within the French Union, and shall report to the Council on this study not later than three weeks before the opening of the fifth session.

*Thirty-sixth meeting,  
10 March 1949.*

### **83 (IV). Educational advancement in Trust Territories**

*The Trusteeship Council,*

*Having considered* General Assembly resolution 225 (III) of 18 November 1948 on educational advancement in Trust Territories, and

*Acting* in accordance with the recommendations contained therein,

*Requests* the Administering Authorities to intensify, within their possibilities, their efforts to increase educational facilities, even if this should involve an increase in the budgetary provisions for this purpose;

*Proposes* to the Administering Authorities, in order to ensure that this increase of educational facilities should be carried out in a democratic manner, that primary education should be free and access to higher education should not be dependent on means;

*Suggests* to the Administering Authorities that existing facilities for the training of indigenous teachers should be improved and expanded;

*Requests* the Administering Authorities, in accordance with the objectives of Article 76 b of the Charter and so that the United Nations may be in a position to form an opinion of the progress achieved in the field of education, to furnish the Trusteeship Council each year with the most complete and detailed information available on this subject.

*Thirteenth meeting,  
9 February 1949.*

### **84 (IV). Committee on Higher Education in Trust Territories**

*The Trusteeship Council,*

*Having considered* sub-paragraph (d) of the sixth paragraph of resolution 225 (III) of the General Assembly, which refers to meeting the higher educational needs of the inhabitants of Trust Territories in Africa,

*Decides* to set up a committee of the Council consisting of four members of the Council to be appointed by the President, with the following terms of reference:

Having regard to the existing facilities for higher education in Africa already provided by certain Administering Authorities and bearing in mind the plans already made and to be made for

*Attendu* que le Comité chargé de l'examen des unions administratives pourrait, par surcroît, procéder à cette étude particulière et en faire rapport au Conseil;

*Décide:*

Le Comité chargé de l'examen des unions administratives procédera, à titre particulier et en plus des fonctions qui lui ont été assignées, à l'étude des relations entre la France et les Territoires sous tutelle française, telles qu'elles sont définies par les lois françaises dans le cadre de l'Union française, et fera de cette étude rapport au Conseil trois semaines au moins avant l'ouverture de la cinquième session.

*Trente-sixième séance,  
10 mars 1949.*

### **83 (IV). Développement de l'instruction dans les Territoires sous tutelle**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la résolution 225 (III) de l'Assemblée générale en date du 18 novembre 1948, relative au développement de l'instruction dans les Territoires sous tutelle, et

*Agissant* en conformité avec les recommandations qui y figurent,

*Invite* les Autorités chargées de l'administration à intensifier, dans la mesure du possible, leur action en faveur de la diffusion de l'enseignement, même s'ils devaient, à cette fin, majorer dans le budget les crédits affectés à l'enseignement dans ces Territoires;

*Propose* aux Autorités chargées de l'administration, en vue d'obtenir cette diffusion de l'enseignement sur une base démocratique, la gratuité de l'enseignement primaire et l'accès aux degrés supérieurs sans considération de ressources;

*Suggère* aux Autorités chargées de l'administration d'améliorer les conditions de fonctionnement des établissements destinés à la préparation des professeurs indigènes, et de les augmenter;

*Invite* les Autorités chargées de l'administration, conformément aux buts de l'Article 76 b de la Charte et pour permettre à l'Organisation des Nations Unies de juger des progrès réalisés dans le domaine de l'enseignement, à envoyer tous les ans au Conseil, sur ce sujet, les renseignements les plus complets et les plus détaillés possible.

*Treizième séance,  
9 février 1949.*

### **84 (IV). Comité de l'enseignement supérieur dans les Territoires sous tutelle**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* l'alinéa d) du sixième paragraphe de la résolution 225 (III) de l'Assemblée générale, qui concerne la satisfaction des besoins des habitants des Territoires sous tutelle d'Afrique en matière d'enseignement supérieur,

*Décide* de constituer un comité du Conseil composé de quatre membres du Conseil désignés par le Président et dont le mandat sera le suivant:

Etant donné les facilités déjà fournies par certaines Autorités chargées de l'administration en ce qui concerne l'enseignement supérieur en Afrique, et compte tenu des plans déjà établis et à

their development, to make a preliminary study of the financial and technical implications of a further expansion of these facilities, including the practicality and desirability of establishing in 1952 and maintaining a university to meet the higher educational needs of the inhabitants of Trust Territories in Africa.

The committee in carrying on its study shall consult with the respective Administering Authorities concerned and shall be free to call upon such technical experts as it may find desirable. It may request the Secretary-General to make available experts from the Secretariat of the United Nations, and may seek the assistance of any of the specialized agencies.

The committee shall report its findings and any recommendations to the Trusteeship Council before the end of the fifth session.

*Twenty-ninth meeting,  
1 March 1949.*

établir en vue du développement de ces facilités, le comité est chargé d'entreprendre une étude préliminaire des incidences financières et techniques d'une nouvelle extension desdites facilités, y compris la possibilité matérielle et l'opportunité de créer, en 1952, une université et d'assurer son fonctionnement, en vue de pourvoir aux besoins d'enseignement supérieur des populations des Territoires sous tutelle en Afrique.

Le comité, en procédant à son étude, consultera les Autorités respectives chargées de l'administration des Territoires intéressés et aura toute liberté de faire appel aux experts qu'il jugera bon de consulter. Il pourra inviter le Secrétaire général à mettre à sa disposition des experts appartenant au Secrétariat des Nations Unies et demander l'assistance de n'importe quelle institution spécialisée.

Le comité présentera au Conseil de tutelle, avant la fin de sa cinquième session, ses conclusions et toutes recommandations qu'il jugera utile de formuler.

*Vingt-neuvième séance,  
1er mars 1949.*